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Ensuring legal legality and law and order, and fighting against offenses in a digital society put the 

problems of legal responsibility in the doctrinal, legislative and law enforcement sphere in order to 
update and effectively solve them. 

The purpose of the article is to study problematic issues of legal liability in order to develop the main 
directions of improvement. 

Material and methods. The material was the legislative acts of the Republic of Belarus and foreign 
countries on the subject of research, the doctrines of  leading experts  in  this  field,  the  results of 
comparative victimological  research conducted by  the authors. Methods: dialectic-materialistic, 
general scientific, comparative, interpretation of law, legal modeling. 

Results and discussion. The implementation of legal responsibility is the most important indicator of 
the viability of state and law, their legality and legitimacy. 

The new digital society needs a new doctrine, a memetic of legal responsibility that is legally fixed 
and effectively implemented through an electronic law enforcement mechanism. 

Conclusion. Analyzing  the  existing national  and  foreign  experience, anticipating  the  trends of  
social development,  it  is necessary  to update  the intersectoral  institute of  legal responsibility and fill  
it with new conceptual,  legislative and  law enforcement content, while preserving the time-tested 
main provisions. 
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Обеспечение правовой законности и правопорядка, борьба с правонарушениями в условиях 

цифрового общества ставят проблемы юридической ответственности в доктринальную, 
законодательную и правоприменительную плоскость с целью их актуализации и эффективного 
решения. 

Цель статьи – изучение проблемных вопросов юридической ответственности для выработки 
основных направлений совершенствования. 

Материал и методы. Материалом послужили законодательные акты Республики Беларусь и 
зарубежных стран по теме исследования, доктрины ведущих специалистов в данной области, 
результаты компаративистского виктимологического исследования, проведенного авторами. 
Методы: диалектико-материалистический, общенаучный, компаративистский, толкования норм 
права, правового моделирования. 

Результаты и их обсуждение. Реализация юридической ответственности выступает 
важнейшим показателем жизнеспособности государства и права, их легальности и легитимности.  

Новое  цифровое  общество  нуждается  в  новой  доктрине, меметике юридической  
ответственности,  законодательно  закрепленной и эффективно реализуемой с помощью 
электронного правоприменительного механизма. 

Заключение. Анализируя имеющийся национальный и зарубежный опыт, предвидя тенденции 
общественного развития, необходимо актуализировать межотраслевой институт юридической 
ответственности и наполнить его новым концептуально-законодательно-правоприменительным 
содержанием, с сохранением прошедших проверку времени определяющих положений. 
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